
مؤسسات اعتباری

بی توجهی بازار به گزارشات مثبت!
علی حاجی کرم*: بازار در هفته گذشته در حالی 
سپری شد که  انتشار گواهی سپرده 20 درصد 
ب��ه عنوان یکی از عوامل تاثیرگذار بر بازار بویژه 
روی صندوق های با درآمد ثابت همچنان ادامه 
داش��ت و همراه با تس��ویه اعتباری پایان سال 
کارگزاری ها باعث ایجاد فش��ار عرضه و کم رمق 
ش��دن معاملات در بازار ش��د. بازاری که در آن 
اخبار خوب مانند تعدیل مثبت 30 درصدی کاما 
و 12 درصدی فخوز نش��ان از وجود بنیاد خوب 
در بازار بویژه سهم های بزرگ است اما بر خلاف 
این وضعیت خوب به دلیل نبود پول های بزرگ و 
همچنین توجه به عوامل یادشده، این سهم های 
کوچک و بدون وضعیت بنیادی مناسب بودند 
ک��ه مورد توجه قرار داش��تند. خروج نقدینگی 
از یک س��و و حذف پیش بینی س��ود از س��وی 
سازمان بورس از س��وی دیگر باعث شده است 
بازار دچار یک س��ردرگمی شود و به رغم ثبات 
در بازارهای جهانی و رسیدن گزارش های خوب 
از سوی شرکت های بزرگ نتوان روند مشخصی 
را در بازار مشاهده کرد. در بازارهای جهانی نیز 
به رغم ثبات در هفته گذشته، انتشار آمار مربوط 
ب��ه ذخایر نف��ت آمریکا  و افزای��ش 3 میلیون 
بشکه ای آن که فراتر از پیش بینی ها بود عاملی 
برای کاهش قیمت نفت به کمتر از 64 دلار در 
هر بشکه شد. در گروه کامودیتی ها به رغم نزولی 
بودن موجودی انبارهای م��س و روی، افزایش 
ش��اخص دلار موجب ش��د روی تا مرز 3400 
دلار و مس تا مرز 7900 دلار کاهش پیدا کند. 
اما درباره فولاد و آلومینیوم وضع کمی متفاوت 
است و ترامپ اقدام به اعمال تعرفه 25 درصدی 
درباره واردات فولاد و تعرفه 10 درصدی درباره 
واردات آلومینیوم کرده اس��ت. اقدامی که باعث 
نزولی شدن بازار آمریکا و برخلاف آن صعودی 
شدن قیمت س��هام ش��رکت های فولاد سازی 
آمری��کا ش��ده و صنایع پایین دس��تی فولاد در 
این کش��ور را تحت فشار قرار می دهد؛ صنایعی 
که تعداد شاغلان در آن بسیار بیشتر از صنایع 
بالادس��تی در فولاد است. از همین رو این اقدام 
ترامپ باعث ایجاد اعتراضاتی حتی در بین خود 
جمهوری خواهان شده است. با اعمال این تعرفه، 
کشورهای کانادا، روسیه، برزیل، چین و مکزیک 
که به عنوان بزرگ ترین صادرکنندگان فولاد و 
آلومینیم به آمریکا بودند از این اقدام بیشترین 
تاثیر منفی را می گیرند. به هر حال به رغم منفی 
بودن بازارهای جهانی، تثبیت قیمت های فعلی 
در بازارهای جهان��ی می تواند منجر به افزایش 
سودآوری شرکت ها در سال آتی باشد. با توجه به 
وضعیت پایان سال و تسویه اعتباری کارگزاری ها 
و همچنین نزولی شدن بازارهای جهانی، به نظر 
در هفته پیش رو شاهد فشار عرضه و معاملات 
کم رمق در بازار باش��یم؛ ب��ازاری که فعلا در آن 
اخبار بنیادی خوب از س��وی شرکت ها به جای 
آنکه موجب افزایش قیمت شود، فشار فروش و 
کاهش قیمت را به همراه خود دارد و با توجه به 
جو حاکم بر بازار، اخبار و تعدیل مثبت از سوی 
ش��رکت ها نادیده گرفته و به اصطلاح س��وخت 
می شود. به نظر می رسد در هفته جاری صنایعی 
که دارای شرایط مناسبی هستند در حاشیه بوده 
و ش��رکت های کوچک و حتی بدون پش��توانه 
بنیادی به منظور نوسان گیری و کسب سودهای 

کوتاه مدت بیشتر مورد استقبال قرار گیرند.
*کارشناس ارشد مدیریت مالی

باز هم وعده جدید
 برای پایان مسکن مهر

قائم مقام وزیر راه وشهرسازی با اشاره به اینکه 
سالانه 220 هزار واحد مسکونی در سطح کشور 
به متقاضیان تحویل داده شده است، اظهار کرد: 
در س��ال های فعالیت دولت تدبیر و امید بیش از 
یک میلیون واحد مس��کن مهر تحوی��ل داده ایم. 
احمد اصغری مهرآبادی، تأمین مسکن برای مردم 
را یکی از مهم ترین دغدغه های همه مسؤولان در 
س��ال های بعد از پیروزی انقلاب اسلامی دانست 
و گف��ت: در همین راس��تا در زمان فعالیت تمام 
دولت ه��ا در این حوزه طرح ه��ای مختلفی اعم 
از اج��اره به ش��رط تملیک، مس��کن حمایتی و 
اجتماعی و مس��کن مهر ارائه شد.  قائم مقام وزیر 
راه وشهرسازی به اعتبارات این وزارتخانه در زمینه 
اجرای خدمات زیربنایی در واحد های مسکن مهر 
در س��ال آینده نیز اش��اره کرد و اظهار کرد: هزار 
میلیارد و 400 میلیون تومان از طریق اسناد خزانه 
برای انجام امور زیربنایی مس��کن مهر اختصاص 
یافته است. وی با بیان اینکه پروژه مسکن مهر تا 
پایان سال آتی در کشور بسته خواهد شد، افزود: 
در حال حاضر 70 هزار واحد مسکن مهر در مرحله 
نازک کاری قرار دارد که با تکمیل آنها پرونده این 
پروژه بسته می شود. پیش تر حسن روحانی اعلام 
کرده بود تا پایان س��ال جاری پرونده مسکن مهر 

بسته می شود که این وعده محقق نشد.

 سخنگوی قوه قضائیه:
رسیدگی به تخلف بانک مرکزی 

در حال انجام است

سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به ماده 236 
مصوبه مجلس درباره تخلف بانک مرکزی مبنی 
بر نظارت کافی نداش��تن بر موسسات مالی و 
ارج��اع آن به قوه قضائیه گفت: این مصوبه در 
زمینه رس��یدگی خارج از نوبت به تخلف بانک 
مرکزی در ع��دم نظارت کافی بر موسس��ات 
مالی و اعتباری بوده که در حال انجام اس��ت. 
به گزارش ایرنا، حجت الاس��لام غلامحس��ین 
محس��نی اژه ای در جمع خبرنگاران با اشاره به 
طرح مجلس درباره رسیدگی به اموال مسؤولان 
افزود: در ماده 142 قانون اساسی اموال مقامات 
مشخصی مانند سران قوا، وزیران و... قید شده 
که از ابتدای انقلاب بررس��ی می ش��د و طرح 
مجلس غیر از آن است که هنوز در حال بحث 
در کمیسیون هاس��ت. وی با اش��اره به آخرین 
وضعیت پرونده مه��دی جهانگیری نیز گفت: 
در این پرونده هم مس��ائلی در استان کرمان و 
مسائل مهم تری در تهران وجود داشت که در 
نهایت با هماهگی بین دستگاه قضایی استان 
کرمان و تهران این پرونده به تهران منتقل شد. 
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: پرونده وی 
هنوز در مرحله دادس��را و تحقیقات مقدماتی 
است و کیفرخواست صادر نشده و پس از اتمام 
پرونده و اجازه قانون، می شود از جزئیات و روند 

کار صحبت کرد.

۴۵ هزار واحد صنفی در تهران پوشاک 
خارجی بی مجوز می فروشند

98 درصد واردات پوشاک  به کشور 
غیرقانونی است

مدیرکل بازرگان��ی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گف��ت: 45 هزار واحد صنفی پوش��اک 
در اس��تان تهران کالاهای خارجی بدون مجوز 
می فروش��ند. به گزارش فارس، عباس تابش با 
تایید وج��ود 2/6 میلیارد دلار کالای پوش��اک 
قاچاق افزود: امس��ال با شناسه دار کردن کالاها 
ت��لاش می کنیم جلوی قاچ��اق را بگیریم. وی 
گفت: از مهر امس��ال همه ثبت سفارش ها برای 
واردات بر اساس شناسه کالا انجام می شود. تابش 
گفت: 30 نمایندگی برندهای خارجی در کشور 
ثبت شده است و 16 نمایندگی بر اساس شناسه 
واردات انجام می دهند. مدیرکل بازرگانی وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت با بیان اینکه مبارزه با 
قاچاق امری فرابخش��ی است، گفت: با توجه به 
اینکه همه واحدهای تولیدی از تیر امسال مکلف 
به تولید کالا بر اس��اس شناسه شده اند اما فقط 
44 شناسه برای 12 ش��رکت صادر شده است 
و این نشان می دهد بخش خصوصی هنوز پای 
کار نیامده است. تابش افزود: به استناد ابلاغیه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، به همه صنوف، 
انجمن ه��ا، اتحادیه ها و تولید کنن��دگان اعلام 
کرده ایم باید از کد شناس��ه استفاده کنند. وی 
گفت: بر اس��اس ماده 7 آیین نامه اجرایی ماده 
13 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، هیچ واحد 
تولیدی و هیچ واردکننده ای از 2 ماه پس از این 
ابلاغ نباید بدون شناس��ه کالای��ی تولید یا وارد 
کند. امیرمحمد پرهام فر، سرپرست دفتر مبارزه 
با قاچاق کالاهای هدف ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز نیز در این برنامه گفت: مصرف 
سالانه کشور در بخش پوشاک، پارچه و پتو 8/1 
میلیارد دلار است که از این میزان 5/5 میلیارد 
دلار در داخل تولید می شود و 2/6 میلیارد دلار 
قاچاق است. وی گفت: برخی واحدهای تولیدی، 
تولی��دات خ��ود را با برچس��ب خارجی عرضه 
می کنن��د که این ضربه به حقوق مصرف کننده 
است. بهرام شهریاری، نایب رئیس اتحادیه تولید 
و صادرات نس��اجی و پوش��اک ایران نیز گفت: 
حجم قاچاق پوشاک نشان می دهد دستگاه های 
قانون گذار، اجرایی و نظارتی در این زمینه خوب 
عم��ل نکرده اند. وی با بیان اینکه تنها 2 درصد 
از واردات پوشاک به صورت قانونی است، افزود: 
با وج��ود اینکه 30 برند برای عرضه محصولات 
خود در کش��ور مجوز گرفته اند ام��ا واحدهای 
بدون مجوز بسته نمی شوند. شهریاری گفت: با 
توجه به اینکه هنوز تکلیف کالاهای قاچاق در 
بازار مشخص نیست و تولید کننده داخلی دچار 
مشکل است، چگونه به او گفته شود برای کالایی 
که تولید می کند کد شناسه بگذارد. نایب رئیس 
اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
افزود: امس��ال با ثبت س��فارش های سال های 
گذش��ته بدون درج هیچ گونه شناسه ای واردات 
انجام ش��ده اس��ت. وی گفت: 50 درصد از بازار 
خود را در اختیار کالاه��ای قاچاق قرار داده ایم 
و این نش��ان دهنده کیفیت کار تولید کنندگان 
پوشاک است که با این همه مشکلات هنوز در 

عرصه های مختلف حضور دارند.

تحلیل

3اقتصاد

محمد نجارصادقی: اکثر کش��ورهای توسعه یافته در 
حوزه فن��اوری اطلاعات اعم از اتحادیه اروپایی، هند 
و آمریکا به ط��ور هماهنگ مقابل ارزهای دیجیتال 
سیاست سلبی را اتخاذ کرده و اجازه نفوذ این ارزها 
را در اقتصاد خ��ود ندادند اما گزارش ها حاکی از آن 
است که به دلیل غفلت بانک مرکزی و دستگاه های 
تصمیم گیر، حجم بالایی خرید و فروش ارز دیجیتال 
در ایران انجام شده و در حال رخ دادن است. حقه های 
باینری و پونزی که پیش از این در شرکت های هرمی 
وج��ود داش��ته، دروغ آزادی بی حدوحص��ر این ارز 
و فریب ث��روت در کوتاه م��دت از اصلی ترین دلایل 
رغبت خریداران این ارزها در کش��ور بوده اس��ت. به 
گ��زارش »وطن امروز«، ارزهای دیجیتال چند ماهی 
اس��ت به اش��کال مختلف در ایران مبادله می شود؛ 
اصلی ترین راه فروش این ارزها صرافی های غیرمجاز 
و برخی وب سایت های بدون هویت هستند.  اساسا 
قانونگذاران و نهادهای اجرایی برابر ارزهای دیجیتال 
در حالت خلسه هس��تند؛ هفته ای آذری جهرمی از 
این ارزها دفاع می کند و وعده ارز دیجیتال ایرانی را 
می دهد و هفته ای دیگر مدیران بانک مرکزی به مردم 
می گویند ارز دیجیتال نخرید. آنچه مشخص است با 
ادامه داشتن این سردرگمی هر روز منفعت      طلبان به 
سودهای نامشروع خود می رسند و جمعیت کثیری 

از مردم هم ضرر می کنند. 
بازی پونزی بیت کوین با سرمایه گذاران خرد ■

اصط��لاح ب��ازی پانزی م��ا را یاد ش��رکت های 
بازاریاب��ی هرم��ی در س��ال های نه چن��دان دور 
می اندازد، ش��رکت هایی که با فری��ب تخیل بافان 
در راه ث��روت، س��رمایه خرد آنها را ج��ذب و با آن 
عملیات کلاهبردارانه انجام می دادند. در این ترفند 
به سرمایه گذاران سودهایی برگردانده می شود که از 
بهره های متعارف به شیوه ای غیرعادی بالاتر است. 
نکته مهم در این مکانسیم مدیریت سرمایه  گذاری 
این است که سود افراد از پول سرمایه گذاران بعدی 
تأمین می ش��ود.  نمونه ای از ب��ازی پونزی در ایران 
موسسات غیرمجاز بوده  اند که سودهای غیرمتعارف 
را از محل س��رمایه افراد بع��دی تامین می کردند 
و مشاهده می ش��د این موسسات با وجود بدهی و 
کسری بالا همیشه عطش جذب سرمایه داشتند. 
ح��الا بازی پون��زی به بیت کوین رس��یده اس��ت. 
بیت کوین نیز با وجود نوآوری در سیستم مالی، نوعی 
بازی پونزی اس��ت و سرمایه  گذاری در دارایی بدون 
پشتوانه است و سودها عملا از سرمایه افراد جدیدی 
که وارد بازی می ش��وند تامین می ش��ود و در پایان 
بازی نیز عده ای به دلیل عدم تمایل سرمایه گذاران 

جدید، زیان خواهند کرد.

حقه های پامپ بامپی در ارزهای دیجیتال ■
بر عک��س ادعای س��ازندگان ارزهای دیجیتالی 
مبنی بر اس��تفاده این ارزها در خری��د و فروش در 
ما ه های اخیر، س��رمایه گذاران پس از رشد نجومی 
ارزش بازار ارزهای دیجیتالی برای کس��ب سود وارد 
این حوزه ش��ده اند. همزمان با ورود سرمایه گذاران 
جدی��د، رفتار دیگ��ری در این بازار ش��کل گرفت. 
برخی بازیگران فع��ال و معامله گران آغاز به ذخیره 
ای��ن دارایی ها برای ف��روش در قیمت ه��ای بالاتر 
کردن��د. ورود خریداران جدید و عمده، جو هیجانی 
ب��ه بازار می دهد و قیمت ه��ا را به صورت تصاعدی 
بالا می برد. زمانی که قیمت ها بالا برود، سرمایه های 
جدی��دی جذب می ش��ود، چرا که حس از دس��ت 
دادن فرصت، معامله گرانی را که وارد بازار نش��ده اند 
به این بازار می کش��اند. پس از جذب سرمایه و رشد 
قیمت ها اس��ت که بازیگران بازار )معامله گرانی که 
سهم قابل توجهی از بازار دارند( بازی را وارد مرحله 
دوم می کنن��د. مرحل��ه اول اصطلاحا »پامپینگ« 
)Pumping( نامیده می ش��ود. پس از این مرحله، 
قیمت هایی که به طور مصنوعی شارژ شده اند شرایط 
را برای فروش مهی��ا می کند. مرحله دوم اصطلاحا 
»بامپینگ« )Bumping( اس��ت. بازیگران در این 
فاز، با فروش در سقف قیمتی حاشیه سود مناسبی 
برای خود ایجاد می کنند. تاکتیک پامپ- بامپ در 
بازار برخی ارزهای دیجیتالی قابل مش��اهده اس��ت 
و این موضوع نش��انگر تغییر کاربرد شبکه ارزهای 

رمزپایه به سمت سودگیری است. 

تومان کوین! تحریم  ها را دور می  زند؟ ■
اصلی ترین نکته ای که در این برهه زمانی درباره 
بلاک چین وجود دارد، نگاه اشتباه یا کمی اغراق آمیز 
به این فناوری است. القای این مطلب که بلاک چین 
به همراه ارز دیجیتال فناوری جدیدی است که تمام 
دنی��ا با دیده گش��اده به آن ن��گاه می کنند یا القای 
این نظریه که ارز مجازی ایرانی بر بستر بلاک چین 
می تواند حلال مش��کلات اقتص��ادی ایران از جمله 
رفع تحریم ها باش��د، از اصلی ترین نگاه های اشتباه 
به این فناوری اس��ت. س��ناگویان ارزهای دیجیتال 
و فن��اوری بلاک چین آن را راه حلی ب��رای دور زدن 
تحریم های غرب بر می شمارند و به دولت و سیستم 
بانک��داری ایران پیش��نهاد می کنند ه��ر چه زودتر 
فکری برای راه اندازی ارز مجازی رسمی ایران کنند. 
مطرح کنن��دگان این نظریه طرفدارانی هم دارند که 
اصلی     تری��ن آنها فردی در س��رزمین های دور به نام 
مادورو، رئیس جمهور ونزوئلا اس��ت. او هم با همین 
استدلال چند وقتی است پترو را عرضه کرده است؛ 
مشاهده آینده نه چندان دور این کشور و سقوط هر 
چه بیش��تر اقتصاد ونزوئلا به ما نشان خواهد داد که 
تکیه ب��ر یک ارز متمرکز دولتی چه نتایجی خواهد 
داش��ت.  بر این اساس تغییر شکل یا اسم یک پول 
تفاوتی در ارزش آن ایجاد نمی کند. ضرب یک پول 
جدید حتی به ش��کل رمزنگاری شده با این تعریف 
که بر پایه پول رس��می یک کش��ور باشد به معنای 
چاپ پول است و تنها بدهی را برای این کشور ایجاد 
می کند. این یعنی انتشار ارز مجازی اگر بر پایه ارزی 

دیگر باشد مانند همان چاپ اسکناس است. در نهایت 
اگر ما به دنبال استفاده از ظرفیت   هایی مانند دور زدن 
تحریم ها هستیم باید از ارزهای غیرمتمرکز موجود 
مانند بیت کوین استفاده کنیم که در این صورت باید 
مش��کلات بالقوه آن را هم به جان بخریم که مسلم 
است تبعات منفی این ارزها از سودشان خیلی بیشتر 
است. استدلال عجیب دیگری نیز وجود دارد که اکثر 
دولت های کشورهای پیشرفته با روی باز به استقبال 
ارزهای دیجیتال می روند و با ادبیاتی مجذوب کننده 
عده ای سعی دارند هشدار به عقب ماندن ایران از این 
قافله را توسعه دهند اما بررسی رفتار دیگر کشورها 
در برابر ارزهای مجازی و در بستر بلاک چین خیلی 
چیزها را روش��ن می کند. ای��الات متحده آمریکا به 
عنوان مهد اصلی این ارزها تاکنون درباره این فناوری 
تصمیمی نگرفته است اما نظر کلی بیشتر کارشناسان 
در این کشور بر عدم استفاده از آن است؛ کشور چین 
بلافاصله با ورود بیت کوین و آلت کوین ها به صورت 
قهرآمی��ز با آن برخورد و حتی چندین نفر مرتبط با 
این موضوع را دس��تگیر کرد ام��ا با دیدن عطش به 
س��مت این فناوری، خود ارز دیجیتال منتشر کرد، 
دول��ت آلمان به کلی این ارزه��ا را قمار معرفی کرد 
و برابر استفاده کنندگان این ارزها ایستاد، انگلستان 
اعلام ک��رده با این ارزها مقابله می کند و راهی برای 
اشاعه آن ندارد، هند به کلی با این فناوری مخالفت 
می کند و می گوید به دلیل پولش��ویی با آن مخالف 
است و در نهایت اتحادیه اروپایی ارزهای دیجیتال را 

ارز نمی داند و مخالف آن است. 

گزارش »وطن امروز« از تبلیغات غیرواقعی درباره پول های رمز نگاری شده

توهم زدایی از ارز دیجیتال
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مسکن

 در حال��ی که معاون س��ابق وزیر 
راه وشهرس��ازی به دنبال کاهش 
حداکثر س��رعت خودروها در آزادراه ها و جاده های 
اصلی و فرعی بود، با مخالفت یکی دیگر از معاونان 
آخون��دی، این طرح منتفی ش��د. به گزارش مهر، 
داوود کشاورزیان، معاون سابق وزیر راه وشهرسازی 
و رئیس پیش��ین س��ازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای در همایشی در ابتدای آذرماه امسال اعلام 
کرد این سازمان به دنبال کاهش حداکثر سرعت 
خودروهای سواری در آزادراه ها، بزرگراه ها، راه های 
اصلی و راه های فرعی هر کدام به میزان 10 کیلومتر 
بر ساعت است تا با اجرای این طرح، حداکثر سرعت 

در آزادراه ه��ا از 120 به 110، 
در بزرگراه ها از 110 به 100، 
در راه ه��ای اصل��ی از 90 به 
80 و در راه ه��ای فرع��ی از 
80 به 70 کیلومتر بر ساعت 
کاهش یاب��د. وی از ارس��ال 

این طرح به کمیس��یون ایمنی راه ها برای بررسی 
و تصوی��ب احتمالی آن و اجرای طرح در نوروز 97 
خبر داده بود، این در حالی است که تاکنون پلیس 

راهنمای��ی و رانندگ��ی ناجا، 
هیچ گون��ه واکنش��ی در برابر 
این طرح نش��ان نداده است.  
عبدالهاش��م حسن نیا، رئیس 
جدید س��ازمان راه��داری و 
حمل ونقل جاده ای که اخیرا 
و پس از برکناری کش��اورزیان ب��ه معاونت وزارت 
راه وشهرسازی منصوب شد نیز در گفت وگو با مهر 
در ای��ن باره با بیان اینکه ای��ن طرح از نظر من به 

عن��وان چالش پیش روی ایمن��ی راه ها و جاده ها 
مطرح نیس��ت، گفت: من در جریان نظرات پلیس 
راه��ور ناجا نس��بت ب��ه کاهش حداکثر س��رعت 
خودروها در آزادراه ه��ا، بزرگراه ها، راه های اصلی و 
راه های فرعی نیس��تم. وی با تأکید بر اینکه نباید 
به گونه ای تصمیم گیری کنیم که احساسی باشد، 
اف��زود: در مجموع مخاطبان ما و مردم نس��بت به 
این طرح واکنش منفی داش��ته اند. حسن نیا ادامه 
داد: این طرح اگر فاقد نگاه های کارشناس��ی باشد، 
بازخورد منطقی در جامعه نخواهد داشت. در نتیجه 
نمی توانی��م به هدف اصلی م��ان که همان حفظ و 

ارتقای ایمنی در رانندگی است دست یابیم. 

وزارت راه به دنبال کاهش حداکثر سرعت مجاز راه

قیمت مرغ در 1٠ روز پایان سال تغییر می کند

واگذاری تلفن ثابت بار دیگر به روز می شود

تصمیم گیری ها درباره آب در دولت یکپارچه می شود

اجبار معرفی کارمند رسمی برای دریافت وام ممنوع

پرورش دهندگان  انجمن  رئیس 
مرغ گوشتی با بیان اینکه قیمت 
مرغ از 20 اس��فند به بعد دچار نوس��انات جزئی 
می ش��ود، گفت: تصور نمی شود قیمت ها افزایش 
چندانی داشته باشد. محمد یوسفی در گفت وگو 
با مه��ر، درباره دلای��ل افت قیمت م��رغ در بازار 
اظهار داش��ت: تولید زیاد و تقاضا کم شده است. 
وی با بیان اینکه پیش بینی می ش��ود قیمت مرغ 
در بازار، از 20 اسفند به بعد دستخوش تغییراتی 
شود، گفت: اینکه قیمت چقدر افزایش یابد، معلوم 
نیست اما تصور نمی شود خیلی بالاتر از نرخ های 

فعلی برود و به قیمتی برس��د که مرغداران سود 
کنند. رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی 
اضافه کرد: با توجه به ش��رایط موجود، اگر قیمت 
مرغ در عمده فروش��ی میدان بهم��ن به 8500تا 
9000 تومان برس��د، مرغداران س��ود می کنند؛ 
نرخ ای��ن کالا در مغازه های تجریش و ... فرقی به 
حال ما نمی کند. یوس��فی گفت: قیمت مرغ زنده 
طی روزهای گذشته، بین 4700 تا 4800 تومان، 
قیم��ت مرغ آماده طبخ در عمده فروش��ی میدان 
بهم��ن بین 6200 تا 6300 تومان و در غرفه های 

میادین میوه و تره بار حدود 6300تومان است. 

مدیرعام��ل ش��رکت مخابرات 
عقب ماندگ��ی  درب��اره  ای��ران 
در ح��وزه تلف��ن ثابت و وج��ود صف های نوبت 
برای دریافت این س��رویس، گف��ت: صددرصد 
باید واگذاری تلفن ثابت به روز ش��ود و در دوره 
مسؤولیت خودم این وعده را می دهم. سیدمجید 
ص��دری در گفت وگو با فارس، در پاس��خ به این 
س��وال که در حال حاضر چه می��زان فیش در 
نوب��ت دریافت تلف��ن ثابت وج��ود دارد، گفت: 
در ای��ن لحظه آخرین آم��ار فیش های در نوبت 
دریافت تلفن ثابت را در دسترس ندارم اما فعلًا 
یک ماه است این مس��ؤولیت را قبول کرده ام و 

بای��د کمی زمان بگذرد تا ب��رای مثال در بازه 3 
ماهه آمار جدید توسعه را اعلام کنیم که میزان 
توس��عه و آمار فیش های در نوبت دریافت تلفن 
ثابت نس��بت به قبل قابل مقایس��ه باش��د. وی 
در پاس��خ به این س��وال که چه وع��ده ای برای 
تس��ریع در توس��عه تلفن ثاب��ت و کاهش زمان 
دریافت این س��رویس می دهید، گفت: در حال 
حاض��ر توس��عه هایی را که از قب��ل طبق طرح 
برنامه نگاش��ت 5 ساله ش��رکت مخابرات ایران 
برنامه ریزی شده دنبال می کنیم تا به برنامه هایی 
که مدیریت قبلی ش��رکت مخابرات ایران برای 

توسعه تلفن ثابت تنظیم کرده است، برسیم. 

 وزی��ر نیرو گف��ت: در کارگروه 
ملی س��ازگاری با کم آب��ی، از 
تقسیم کردن موضوع آب به منظور ساده سازی 
به بخش های مختلف برای هر دس��تگاه پرهیز 
ش��ده و تصمیم گیری ها یکپارچه می شود. رضا 
اردکانیان در هم اندیشی با متخصصان علوم آب 
و محیط زیست با اش��اره به برنامه های ارائه شده 
به مجلس به عنوان نقش��ه راه وزارت نیرو گفت: 
اخیرا پیشنهاد کارگروه ملی سازگاری با کم آبی 
مصوب ش��د که این کارگروه آغاز دوره نس��بتا 
جدیدی در مساله آب کشور است و در این دوره 

از ذکر برخورد با شرایط کم آبی و خشکسالی که 
در افکار عموم��ی به عنوان دوره های کوتاه مدت 
و بازه زمانی محدود متبادر می شود پرهیز شده 
و این کارگروه ب��دون محدودیت زمانی فعالیت 
خواهد ک��رد. وی ادامه داد: در ای��ن کارگروه از 
تقسیم کردن موضوع آب به منظور ساده سازی 
ب��ه بخش های مختلف و خلاصه ش��دن آب به 
عنوان ماموریت سازمانی برای هر دستگاه پرهیز 
می شود تا عملا تمام ذی نفعان در سازمان دولت 
تعریف شوند و در این وضعیت تصمیم گیری ها 

یکپارچه می شود. 

سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی از کفایت 
منابع بانکی برای پرداخت وام 15 میلیون تومانی 
ازدواج در س��ال آین��ده خبر داد. رحی��م زارع در 
گفت  وگو با خانه ملت، گفت: متاس��فانه در حال 
حاضر مشکل بیکاری بخش قابل توجهی از جوانان 
و بالا بودن هزینه تامین مسکن از مسائلی بوده که 
در بالا رفتن سن ازدواج موثر بوده است. وی ادامه 
داد: باید برنامه ریزی ها به نحوی باش��د که زوج ها 
بتوانند حداقل شرایط مناسب و لازم برای زندگی 
متوسط را داشته باشند. باید پذیرفت با توجه به 
بالا رفتن قیمت کالاهای مورد نیاز برای زندگی و 

همچنین افزایش نرخ اجاره بها در سال های اخیر، 
حت��ی پرداخت وام ازدواج 15 میلیون تومانی نیز 
کم اس��ت. زارع با اش��اره به اجرای طرح ضربتی 
پرداخت وام ازدواج در س��ال 96 از سوی بانک ها 
گفت: بر اساس محاس��بات، منابع بانکی موجود 
ب��رای پرداخت وام قرض الحس��نه ازدواج کفایت 
می کند بنابراین بانک ها در راستای تسهیل ازدواج 
جوانان باید شرایط اخذ وام را آسان کنند به طور 
مثال یکی از مش��کلات زوج ها برای دریافت وام 
ازدواج، معرفی ضامن کارمند رسمی دولت است 
که باید بانک ها در این رابطه سختگیری نکنند و 

راهکار جایگزین در این زمینه تعریف کنند. 

بازار

مخابرات

نیرو

وام

ارز دیجیتال غیرمتمرکز تحریم ها را دور نمی زند

گزارش


